

国家社科基金资助期刊
全国高校精品社科期刊
北京市高校人文社会科学名刊

ISSN 1000-4149
CN11-1115/F

人口与经济

POPULATION & ECONOMICS

首都经济贸易大学 主办

全国中文核心期刊

CSSCI 来源期刊

中国人文社会科学核心期刊

儿童津贴立法的理论逻辑、问题检视与完善建议
新冠疫情与世界人口死亡率变动
延迟退休年龄对居民收入分配的影响
老年人健康不平等的发展趋势研究
工业机器人、劳动保护与异质性技能劳动力就业

本期
推荐

ISSN 1000-4149



2022.4

目 次

《人口与经济》首发报告系列 No. 1

儿童津贴立法的理论逻辑、问题检视与完善建议 王 健(1)

本刊特稿

新冠疫情与世界人口死亡率变动

——基于 27 国人口平均预期寿命的分析

..... 黄国桂,刘尚君,林是琦,等(15)

老龄问题研究

延迟退休年龄对居民收入分配的影响

——基于异质性代理人的分析 黄 乾,方守林(30)

老年人健康不平等的发展趋势研究 艾 斌(42)

主观预期寿命研究的回顾与展望 俞钰凡,王玲云(61)

社会变迁与家庭发展

中国跨城乡通婚的模式与变动趋势研究:1978—2018

..... 许 琪,田思钰(78)

城市化与人口流迁

基于 DSGE 模型的我国房价变动对人才流动的影响

——兼论房产税冲击下房价和人才流动的响应

..... 金海燕,王亦君(93)

劳动力人口与就业

工业机器人、劳动保护与异质性技能劳动力就业

..... 明 娟,胡嘉琪(106)

中国经济转型时期的劳动生产率

——影响因素和增长分解 邓金锋,杨 娟(122)

CONTENTS

Initial Report Series of *Population & Economics*, No. 1

Theoretical Logic, Problem Review and Improvement Suggestions of Legislation of Child Allowance
..... WANG Jian (1)

Our Special Article

The COVID-19 and Variations of World Population Mortality:
Analysis Based on Average Life Expectancy of 27 Countries
..... HUANG Guogui, LIU Shangjun, LIN Shiqi, et al (15)

Research on Aging

The Impact of Delayed Retirement Age on Residents' Income Distribution:
Based on the Analysis of Heterogeneous Agents HUANG Qian, FANG Shoulin (30)

Study on the Development Trend of Health Inequality among the Elderly AI Bin (42)

A Literature Review and Prospects of Subjective Life Expectancy
..... YU Yufan, WANG Lingyun (61)

Social Change and Family Development

Patterns and Trends of Urban-rural Intermarriage in China: 1978-2018
..... XU Qi, TIAN Siyu (78)

Urbanization and Population Migration

The Impact of Housing Price Fluctuation on Talent Flow in China Based on DSGE Model:
Also on the Response of Housing Prices and Talent Flow under the Shock from Property Tax
..... JIN Haiyan, WANG Yijun (93)

Labor and Employment

Industrial Robots, Labor Protection and Employment of Heterogeneous Skilled Labor Force
..... MING Juan, HU Jiaqi (106)

Labor Productivity during the Period of Economic Transformation in China:
Factors and Growth Decomposition DENG Jinfeng, YANG Juan (122)